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uwagi dotyczące zebrania mieszkańców wsi Mosty, które odbyło się dnia 19 marca w
szkole w Mostach.

Zebranie to zostało zwołane i prowadzone przez p. Sołtys wsi Mosty. By ło jednak
odpowiedzią na protesty mieszkańców wywołane trybem działania władz gminy w związku z
planowaną zmianą planu zagospodarowania gminy. Zmiana ta ma umo żliwi ć budowę
magazynów gazu ziemnego.

W zebraniu uczestniczyli przedstawiciele władz gminy: wójt gminy Kosakowo i jego zast ępca
oraz osoba odpowiedzialna za sporządzenie planów zagospodarowania gminy. Zaproszonym
przez władze gościem zebrania był przedstawicie firmy Invest-Gaz, odpowiedzialnej za
budowę magazynów.

I. Jako pierwsza wyst ąpi ła osoba odpowiedzialna za sporządzenie planów zagospodarowania
gminy, która poinformowa ła zebranych, że dotychczasowe dzia łania związane z
przygotowywanymi zmianami planu zagospodarowania s ą zgodne z prawem, ponieważ m.in.
mieszkańcy gminy otrzymali odpowiednie powiadomienie i mogli wnosi ć stosowne
zastrzeżenia do planu.

Stwierdzenie to jest zgodne z prawd ą; rzeczywiście powiadomienie o tym znajdowa ło się na
stronie internetowej gminy oraz na tablicy og łoszeń . Także osoby uznane przez gminę za
bezpo średnio zainteresowane problemem (rolnicy — w łaściciele gruntów, których dotyczy
zmiana) zostali zaproszeni imiennie na spotkanie celem podj ęcia stosownych uzgodnień .



Na1e2y jednak podkreSlié. 2e problem nie dotyczy ani kilkunastu rolników ani nawet 
mieszkariców wsi Mosty, lecz cale1 gminy a w dalszej kolejnoki jest problemem jeszcze
szerszym poniewa2 mo2e mieé powa2ne konsekwencje zarówno w oddzialywaniu na
§rodowisko przyrodnicze jak i na warunki ekonomiczne (np. mo21iwoki uprawiania
turystyki) i mieszkaniowe funkcjonowania du2ego zbiorowiska ludzkiego. Gmina Kosakowo,
a zwlaszcza takie miejscowoki jak Rewa, Mosty i Mechelinki przyciqgajq coraz to nowych
mieszkaków swoimi walorami przyrodniczymi i krajobrazowymi. W miejscowokiach tych
zainwestowano w ciqgu ostatnich kilku lat miliony zlotych na inwestycje slu2qce rozwojowi
turystyki. Teraz okazuje sic, 2e wiadze gminy zdecydowaly by gmina miala charakter
przemyslowy.

W takiej sytuacji Wójt gminy powinien podjqd dialog z lokalnym spoleczeristwem i
doprowadzié do spotkah informacyjnych zawiadamiajqc o tym wszelkimi mo2liwymi i —
przede wszystkim skutecznymi — §rodkami. Mieszkaricy gminy powinni mieé mo21iwok
zapoznaa sic z planami inwestycyjnymi ale przede wszystkim z wynikami opracowania
dotyczqcego spodziewanego oddzialywania inwestycji na szeroko pojcte Srodowisko lokalne.
Powinni mieé mo21iwok wypowiedzenia sic czy zgadzajq sic na takie zmiany, czy te2 nie!
Powinni mieé mo21iwok wplywu na korektc planów.

Tak sic nie stab() wicc zamierzamy dzialae przeciwko uchwaleniu planów w obecnej postaci.
Zdajemy sobie sprawg, 2e z prawnego punktu widzenia protest ten jest w wielu punktach
spóiniony i gmina ma prawne mo21iwoki dalszego procedowania bez zwracania uwagi na
zastrze2enia. Mamy jednak nadziejc, 2e wiadze gminy nie zdecydujq sic na kroki, w wyniku
których mieszkaricy gminy poczujq sic, mówiqc obrazowo „wyprowadzeni w pole".

MoZna w ten sposób oceniaé przebieg opisywanej sprawy, poniewa2 dopiero w trakcie
spotkania, wrccz na jego marginesie i zupelnie przypadkowo okazalo sic, 2e dyskutowane
studium majqce bye podstawq dalszych prac i zmian w planie zagospodarowania obejmuje nie
tylko wskazanie poi, gdzie ma byé dopuszczona budowa magazynów, lecz tak2e wskazanie
lokalizacyjne dla przebiegu gazociagu majacego zaopatrywaa magazyny w gaz. Na
postawione wladzom gminy pytanie dlaczego gazociqg ma przecinaé jednq z ulic w Mostach i
generalnie przebiegaa bardzo blisko zabudowati zebrani uslyszeli odpowied2, 2e tak bylo
najprokiej gdy2 w innym przypadku gazociqg musialby by zbudowany w obrcbie terenów
rezerwatu przyrodniczego i na to nie pozwolilyby instytucje odpowiedzialne z ochrone
przyrody.

Jest to odpowiedi, która budzi najwy2sze oburzenie poniewa2 calkowicie 1ekcewa2y nie tylko
Zywotne interesy mieszkariców, lecz talc2e ka2dego z mieszkariców osobikie. Sprawia to, ke
zamierzamy pod* wszelkie dostone prawnie Srodki by przeciwdzialaé samowoli wladz
gminy.

2. Drugim istotnym punktem spotkania bylo wystqpienie przedstawiciela Invest-Gaz, który
opisal technicznq stronc vvykonania i eksploatacji kawern gazowych. Obecnok tych obiektów
zlokalizowanych niemal 1000 m pod powierzchniq ziemi nie budzi powa2niejszych
zastrze2eri w kwestii bezpieczeristwa. Z drugiej strony patrzqc moZna postawié pytanie
dlaczego przedstawiono tak szczególowy opis tylko jednego elementu przestiVORN y
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całkowicie kwestię zaopatrzenia kawern w gaz a wi ęc planowaną budowę gazociągu. Nie

wiemy, jakie będzie on miał parametry techniczne, chocia ż biorąc pod uwagę planowaną
pojemność i wydajność eksploatacji kawern, mo żna się spodziewać , że będzie to gazociąg o

wysokim ci śnieniu roboczym. Brak odno śnych informacji a jednocze śnie fakt wspomnianej
wyżej lokalizacji gazoci ągu w obrębie zwartej zabudowy Mostów budzi istotne obawy i musi

zostać wyja śniony. Wyja śnione powinno te ż być dlaczego nie zdecydowano si ę na inną trasę
przebiegu gazoci ągu pomimo, iż prosty wgl ąd w mapę topograficzną pozwala wytyczyć co
najmniej dwie inne, bardziej bezpieczne trasy. Argument ochrony rezerwatu kosztem ochrony
mieszkańców wsi jest nie do przyj ęcia.

Kolejną kwestią jest wyznaczenie obszaru przeznaczonego pod budow ę magazynów. Jest on
zdecydowanie za duży w stosunku do planowanych zamierzeń . Ma to bardzo duże znaczenie
dla mieszkańców ponieważ wschodnia granica tego obszaru graniczy bezpo średnio z obecną i

planowaną zabudową mieszkalną. Chociaż fakt ten nie zagraża według zapewnień
przedstawiciela Invest-Gaz mieszkańcom to jednak jako pewien stan faktyczny w obrazie
zagospodarowania gminy obni ża znacząco warto ść terenów obj ętych zabudową. Ma to
oczywiste skutki ekonomiczne dla mieszkańców; na przyk ład poważnie ograniczy je ś li nie

wykluczy możliwość sprzedania domów, ich wynaj ęcia itp. Dlatego pole wyznaczone pod
kawerny powinno by ć ograniczone do niezb ędnego minimum albo mieszkańcy powinni

otrzymać stosowne rekompensaty finansowe.

Ostatnią, ale nie najmniej wa żną kwestią jest sprawa właścicieli gruntów przeznaczonych
pod magazyny podziemne. Nie jest prawdą, że zbudowanie magazynów nie wp łynie na zakres

możliwego wykorzystania tych gruntów w przyszłości ponieważ —jak argumentuj ą władze

gminy — magazyny będą głęboko pod ziemi ą a przedmiotowe grunty, to tereny podmokłe

(utwory biogeniczne) o ma łej wartości inwestycyjnej, zwłaszcza budowlanej. O mał ej

warto ści inwestycyjne od chwili zmiany planu stanowi ć będzie przede wszystkim zapis tego
planu, że teren ma charakter pola górniczego. Ewidentna utrata warto ści tych gruntów jako
potencjalnych terenów inwestycyjnych powinna być zatem zrekompensowana ich

wł aścicielom! Tymczasem wójt gminy dos łownie straszy właścicieli 'specustawą', która

zważywszy na konieczno ść wykupu gruntów przez Skarb Państwa po cenach rynkowych
mogła by być dla właścicieli bardziej korzystna ni ż zmiana planu zagospodarowania, która

odbiera możliwość wyboru jakiegokolwiek innego rozwi ązania. Przemilczenie tych faktów
przez Wójta, obecnego na zebraniu budzi obawy czy władze gminy reprezentuj ą interesy

mieszkańców.


